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احداث مکانی برای اسکان خانواده 
بازداشتی های اوین 

قوه قضاییه می گوید یک سالن برای اسکان موقت خانواده 
بازداشــتی های اخیر زیر پل اوین احداث می شود. مرکز 
رســانه قوه قضائیه اعلام کرد: یکــی از موضوعات مورد 
تاکید رئیس قوه قضاییه در دوران تحول و تعالی، تکریم 
خانواده زندانیان بوده و این موضوع بارها از سوی رئیس 
دســتگاه قضا مورد تاکید قرار گرفته اســت. در همین 
راستا ۱۹ دی ماه ســال ۱۴۰۰ سازمان امور زندان ها و 
اقدامات تامینی و تربیتی کشور، بر پایه تاکیدات رئیس 
قوه  قضائیه در دوره تحول و تعالی بخشــنامه ای را صادر 
کرد که متضمــن تقویت حقوق زندانیان و بازداشــت 
شدگان و رعایت جنبه های اسلامی، اخلاقی و انسانی در 
برخورد با آنها و خانواده هایشان بود. در پی وقوع جریانات 
اخیر در کشــور به ویژه پایتخت و متعاقب آن بازداشت 
اغتشــاش گران، برخی مشکلات در مقابل زندان اوین و 
دادسرای شــهید مقدس برای خانواده بازداشت شدگان 
که جهت پیگیری وضعیت اعضای خانواده خود در آنجا 
حضور داشــتند به وجود آمد. با توجه به این موضوع، با 
تدبیر دادســتانی و اداره کل زندان های استان تهران و با 
همکاری شــهرداری تهران مقرر شد تا یک سالن ویژه 
برای حضور خانواده بازداشت شدگان در آن محل در زیر 
پل اوین و در نزدیکی دادسرای شهید مقدس، احداث و 
مجهز شود تا با حفظ کرامت خانواده زندانیان، آن ها پیگیر 
وضعیت بازداشتی های خود شوند. از آنجایی که ساخت 
و ســاز این سالن زمان بر است، بر اساس هماهنگی های 
انجام شده مســئولان قضایی استان با شهرداری تهران 
مقرر شد تا یک سالن ورزشی که فاصله کمی با دادسرای 
شــهید مقدس و زندان اویــن دارد برای حضور خانواده 
بازداشت شدگان تجهیز شود تا خانواده ها برای پیگیری 

امور زندانیان خود در این محل اسکان داده شوند.

احمدی مقدم:
با جنگ اوکراین شاهد تغییر قدرت ها 

هستیم
فرمانده دانشــگاه دفاع ملی گفــت: زمانی که جنگ  در 
اوکراین شــکل گرفــت از همان ابتدا ایــن  جنگ را در 
دانشــگاه عالی دفاع ملــی مورد مطالعه قــرار دادیم به 
نحوی که با تشکیل میز تخصصی به تبیین اولیه دامنه 
پیامدهای جنگ بر ایران پرداختیم  و پیشنهادهای خود 
را هم به مراکز تصمیم گیرنده ارســال کردیم.به گزارش 
ایسنا، سردار اسماعیل احمدی مقدم درنشست همایش 
بین المللی هندســه نظم جدید جهانی اظهــار کرد: با 
جنگ اوکراین شتاب گیری تغییر و جابه جایی قدرت ها 
را شــاهدیم. هر کشوری که بخواهد در میدان آشوبناک 
و پر از قطعیت نداشــتن ها برای جامعه و ملت خود عمل 
کند نیازمند شناخت این فضای جدید است. وی افزود: 
ما هم باید تلاش کنیم بر محیط آینده تا حد امکان آشنا 
و مسلط شویم و این امکان پذیر نیست که صرفاً با دانش 
درون کشــور به این مهم دستیابی داشته باشیم، بلکه به 
اشــتراک گذاری دانش هم در این زمینــه اهمیت دارد. 
فرمانده دانشــگاه دفاع ملی گفت: با دعوت از دانشگاه ها 
و مراکــز علمی بین المللی در این همایش تلاش کردیم 
تا بتوانیم تصویر دقیق تری از آینده ارائه کنیم و جمهوری 
اسلامی هم بتواند در این میدان جدید عملکرد مناسبی 
داشته باشد و در مسیر پیشرفت گام های بلندتری بردارد و 
جانمایی خوبی پیدا کند. احمدی مقدم ادامه داد: از جمله 
محورهای این همایش، رویکردهای جدید در شکل گیری 
نظم جدید جهانی، مولفه های تاثیرگذار بر آن، موعودگرایی 
در نظم جدید جهانی و نیز انقلاب اسلامی، جبهه مقاومت 
و نظم جدید جهانی است. همچنین در کنار مراکز علمی 
داخلی، ۴۲ مراکز مطالعاتی و دانشــگاهی بین المللی در 
فراخوان اعلام آمادگی برای مشــارکت کرده اند و ممکن 

است این میزان افزایش هم پیدا کند.

معاون پارلمانی رئیس جمهور:
اجازه استفاده ابزاری از »حقوق بشر« را 

نمی دهیم
معــاون پارلمانی رئیس جمهور و نایب رئیس مجلس ملی 
ویتنام، ظرفیت ها و اشــتراکات بی نظیر دو کشور را مورد 
بررســی قرار داده و بر ضرورت شناسایی و فعال کردن آن 
در راســتای ارتقای سطح روابط و همکاری های دوجانبه و 
چندجانبه با توجه به تأمین منافع دو ملت مورد تأکید قرار 
دادند.به گزارش ایرنا، سید محمد حسینی در دیدار »توان 
کوانگ فونگ« نایب رئیس مجلــس ملی ویتنام و هیأت 
همراه، تبادل هیأت های عالی رتبــه و افزایش رایزنی های 
دو کشــور را مقدمه مناسبی برای تعمیق و تحکیم روابط 
تهران - هانوی دانست و اظهار داشت: سابقه روابط دو کشور 
در آستانه پنجاهمین ســالگرد خود قرار دارد و امیدواریم 
روابط دوستانه و سازنده دو کشور با اراده ای که در مقامات 
عالی رتبه وجود دارد، هرچه بیشتر گسترش یافته و شاهد 
تحولات در مســیر منافع مشترک دو ملت باشیم. معاون 
رئیس جمهور حجم همکاری های ایران و ویتنام را با توجه 
به ظرفیت هایی که در دو کشــور وجود دارد، پایین و غیر 
قابل قبول دانست و گفت: سطح مناسبات و همکاری های 
تجاری و اقتصادی تهران و هانــوی به راحتی می تواند در 
مرحلــه اول حداقل به ۲ میلیارد دلار ارتقا یابد و بی تردید 
در رسیدن به این هدف گروه های دوستی پارلمانی بین دو 
مجلس از نقش مهمی برخوردار هســتند. معاون پارلمانی 
رئیس جمهور با قدردانی از مواضع مثبت و مستقل ویتنام 
در مجامع بین المللی گفت: جمهوری اسلامی ایران کشوری 
مستقل و آزاد است که مردم در امور کشور مشارکت دارند 
اما کشورهایی که سابقه ســیاهی در ظلم و جنایت علیه 
بشــریت دارند و بسیاری از کشورهای آفریقایی، آسیایی و 
آمریکای لاتین را به مستعمره خود تبدیل کرده و در کنار 
ظلم و جنایت علیه مردم این کشورها،  ثروت ملت ها را به 
غارت برده اند، امــروز ملت ایران را به بهانه های مختلف از 
جمله حقوق بشر متهم می کنند که در چنین شرایط انتظار 
داریم کشورهای مستقل دنیا مانند ویتنام در مواضع خود در 

مجامع بین المللی در برابر این زیاده گویی ها بایستند. 

خبر

محسنی اژه ای دستور داد:
بازداشت تهدیدکنندگان بازاریان 

رئیس قوه قضاییه گفت: تعدادی از اغتشــاش گران 
محکوم به حبس و بعضــاً زندان های طویل المدت 
شــدند و احکام تعداد دیگری که مفســد و محارب 
بوده و اقدام به قتل و ایجاد ناامنی با ســلاح گرم و 
سرد کرده بودند نیز بعضاً تایید شده و به زودی اجرا 

خواهد شد.
به گزارش ایســنا، حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای، در نشست شورای عالی قوه قضاییه گفت: دشمن 
و عوامل و اذناب او تلاش دارند با ایجاد رعب و وحشت 
و دروغ پردازی و تحریف مســائل، نگذارند فتنه ای که 
روشن کرده اند خاموش شــود.  لذا مسئولان قضایی و 
انتظامــی و امنیتی باید در نهایــت جدیت با عناصری 
که درصدد اقدامات ایذایی ضدمردمی هستند برخورد 
کنند. رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: کسانی که در دل 
و ذهن کســبه و بازاریان رعب و وحشت ایجاد کرده و 
آنها را تهدید می کنند که اگر مغازه شــان را نبندند، آن 
را به آتش می کشند یا کســانی که که کامیون داران و 
رانندگان زحمتکش را تهدید می کنند که اگر بارها را به 
مقصد برسانند به ماشین های شان آسیب وارد می آورند؛ 
اینها موارد و مصادیق ایذاء و آزار رساندن به مردم است؛ 
لذا مســئولان قضایی و انتظامی و امنیتی به این قبیل 
موارد ســاده ننگرند و با سرعت و قاطعیت به شناسایی 
و دستگیری و محاکمه این عناصر ایذاء مردم بپردازند. 
رئیس عدلیه در همین راســتا به دادستان های سراسر 
کشور نیز دســتور داد تا شناسایی و دستگیری عناصر 
تهدیدکننده مردم، شهروندان، کسبه و کامیون داران را 
از دستگاه های انتظامی و امنیتی مطالبه کنند و با این 
نگرش که این نوع تهدید کردن یک تهدید ساده نیست، 
به تعقیب و محاکمه و مجازات این عناصر تهدیدکننده 
مبادرت ورزند.رئیس دســتگاه قضا در ادامه مجدداً به 
موضوع دروغ پــردازان پرداخت و گفت: تاکید می کنم 
مسئولان ذیربط قضایی کسانی که با پیام های دروغین 
و کذب مردم را تحریک یا نگران کرده یا حرفی می زنند 
و ادعایی بدون ســند دارند که موجب تشویش اذهان 
می شود را با سرعت فرا بخوانند و از او توضیح بخواهند و 
چنانچه توضیح و دفاع مؤثری نداشت، نسبت به تعقیب 
قضایی او اقدام کنند؛ توجه داشــته باشید که این یک 
دروغ معمولی نیست؛ درست است که اگر کسی تشویش 
اذهان کند او هم قابل تعقیب است، اما این موارد مذکور 
یک دروغ معمولی نیست، لذا مسئولان ذیربط قضایی 
با این نــگاه قضیه را دنبال کنند. محســنی اژه ای در 
ادامه نشســت اظهار کرد: برخی افراد از روی غفلت یا 
لاابالی گری بصورت فردی مبادرت به گناه یا جرم یا زیر 
پا گذاشتن قانون می کنند؛ نوع مواجهه و برخورد با این 
قبیــل افراد باید عمدتاً مبتنی بر تنبّه دادن او و نهی از 
منکر باشد؛ در مقابل، افرادی هستند که عالماً و عامداً و 
با هدف دهن کجی، با قانون و شرع و ارزش های اخلاقی 
مخالفت می ورزند؛ برخورد با این دســته دوم، متفاوت 
است؛ آنها نه از روی لاابالی گری بلکه به خواست دشمن 
در ملاء عام قوانیــن را زیر پا می گذارند و به مخالفت با 
قانون می پردازنــد، این یک گناه و جرم و خلاف قانون 
است و به خواســت دشمنان و بدخواهان است؛ به این 
مسئله نیز نباید به عنوان یک جرم عادی نگاه کرد؛ این 
یک جرم آشــکار است و ضابطین اختیار دارند و باید با 
یک جرم مشهود برخورد کنند و مجرمان را تعقیب کرده 
و به دســتگاه قضایی تحویل دهند. وی افزود: دستگاه 
اطلاعاتی ما نیز ضروری اســت رابطــه بین این افراد و 
عناصــر اصلی و لیدرها و ســازمان دهندگان این موارد 
مجرمانه با سرویس های بیگانه و افراد بدخواه را شناسایی 
کنند و آنها را تحویل قوه قضاییه دهند و مسئولان ذیربط 
قضایی نیز باید با جدیت با این قضیه برخورد کنند؛ چرا 
که این دیگر لاابالی گری نیست بلکه به خواست دشمن 
یک دهن کجی به قانون و شرع است؛ لذا به این موضوع 
نیز باید نگاه ویژه ای شود. رئیس دستگاه قضا در ادامه، 
از مسئولان و نیروهای خدوم و مجاهد قضایی، امنیتی، 
وزارت اطلاعات ، ســپاه، انتظامــی و نظامی و که طی 
مدت اخیر با تلاش های شــبانه روزی، دشمن را در نیل 
به هدف شوم خود مبنی بر ایجاد ناامنی برای مردم ناکام 
گذاشتند و در این مسیر و برای جدا شدن صفوف افراد 
فریب خورده و غافل با عناصر اصلی، صبر پیشه کردند و 
رنج کشیدند و مجروح و شهید دادند، تقدیر و تشکر وافر 
به عمل آورد و بر اســتمرار این تلاش ها و مجاهدت ها 
تا ناامیدی کامل دشــمن و فهمانــدن این موضوع به 
دشــمن که نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران جای 
این فتنه گری ها و جنایت ها نیســت، تاکید کرد و ابراز 
داشــت: ممکن اســت در زمان مشخصی دستگاه های 
مســوول صبر پیشه کنند اما این صبر بی پایان نیست. 
محسنی اژه ای با اشاره به مجازات اعضای شبکه اراذل 
و اوباش مرتبط با سرویس اطلاعاتی رژیم صهیونیستی، 
گفت: برخی عناصر فاسد همراه با سرویس های بیگانه 
بخصوص رژیم صهیونیستی، توسط دستگاه اطلاعاتی و 
امنیتی شناسایی شدند و دستگاه قضایی نیز در مراحل 
دادسرا و دادگاه بدوی و دیوان عالی با قاطعیت و منطبق 
با قانون و در عین حال به سرعت به پرونده آنها رسیدگی 
کرد و آنها روز گذشــته به جزای خود رسیدند.رئیس 
قوه قضاییه در ادامه با اشــاره به رسیدگی های سریع و 
قاطعانه و قانونی به پرونده عناصر اغتشاشات اخیر، بیان 
داشت: تعدادی از اغتشاشگران محکوم به حبس و بعضاً 
زندان های طویل المدت شدند و احکام تعداد دیگری که 
مفســد و محارب بوده و اقدام به قتل و ایجاد ناامنی با 
ســلاح گرم و ســرد کرده بودند نیز بعضاً تایید شده و 
به زودی اجرا خواهد شــد. محسنی اژه ای تصریح کرد: 
رسیدگی به پرونده برخی از عناصر اغتشاشات واقعاً در 
زمان کوتاهی انجام شــد؛ پرونده موردی که در مشهد 
رخ داده بود و دو نفر به وضع فجیعی به شهادت رسیده 
بودند، در مدت کوتاهی و منطبق با قانون رسیدگی شد 
و عوامل این جنایت محاکمه شدند و پرونده مربوطه به 

دیوان عالی کشور رفته است.

خبر

همدلی| بیش از 7۰ روز از اعتراضات مردمی 
در کشور می گذرد و هنوز تب و تاب اعتراضات 
بالاست اما مسئولان کشور اقدام قابل توجهی 
برای بهبود شــرایط کشور و آرام تر کردن جو 
اعتراضات نمی کنند. البته گه گاه ســخنانی 
درخصوص تغییر رویــه حاکمیت در برخی 
مسائل از جمله گشت ارشاد زده می شود اما به 
سرعت نقض و یا تکذیب می شود. در روزهای 
گذشــته نیز نقل قول هایی از جانب دادستان 
کل کشور مبنی بر تعطیل شدن گشت ارشاد 
مطرح شــد اما پس از آن صداوسیما ضمن 
تکذیــب این موضوع اعلام کرد که هیچ مقام 
رســمی در جمهوری اســلامی ایران مساله 
تعطیلی گشت ارشاد را تایید نکرده است. در 
همین راســتا در گفت و گو با فاضل میبدی 
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه 
قم مسئله گشت ارشاد و وضعیت فعلی کشور 
و راه حل برون رفت از شرایط فعلی کشور را 

بررسی کردیم.
 فاضــل میبدی در گفــت و گو با »همدلی« 
گفت: »اظهارات دادستان کشور در خصوص 
گشت ارشاد نشان دهنده تعطیلی آن نیست 
به هرحال این موضوع قانون شــده اســت و 
قانونی هم هســت که به دنبالش هستند که 
اجرایش کنند.« وی ادامه داد: »اینکه گشت 
ارشاد تعطیل شده یا نشده به درستی از سوی 
آقای منتظری مشــخص نشده است و پاسخ 
ایشــان به این موضوع مبهم است.« میبدی 
در ادامه افزود: »اما آنچه که مهم اســت این 
است که این گشت ارشــاد یا امر به معروف 
و نهی از منکر نتایج منفــی ای در جامعه ما 
داشته است. اگر این گشت ها موثر نباشد باید 
عملا تعطیل شــود. در امر به معروف و نهی 
از منکر هم از سوی شــرع دستور داریم که 
باید منتج به نتیجه شــود، وقتی برای مبارزه 
با بی حجابی، ماشین به خیابان می آورند ولی 
در نهایت مسئله بی حجابی و بدحجابی حل 

نمی شود، باید تعطیلش کنند.«  
میبدی در ادامه خاطرنشــان کرد: »مسئله 
گشــت ارشــاد در جامعه ما نه تنها منتج به 
نتیجه نشده است بلکه نتیجه عکس هم داشته 
است و اکنون در خیابان ها مسئله فرق کرده 
است.« وی اضافه کرد: »آقایان قبلا هم تذکر 
داده بودند که این گشت ارشاد نتیجه مطلوبی 
نخواهد داشــت؛ چرا که مبارزه با بدحجابی 
یا بی حجابی و یا هر اســم دیگری که بر آن 
بگذاریم، کار هر کسی نیست و نمی توان چند 
مامور را کلاس نرفتــه و دوره ندیده و بدون 
آگاهی از مباحث فقهی به خیابان فرستاد تا 
با دختران مردم برخورد کنند.« وی در همین 
راستا تصریح کرد: » چنین اقداماتی موجب 
نتایج نامطلوب شد؛ چراکه درمورد این موضوع 

فکری نشده بود.« 
میبــدی با بیان اینکه »اصــلا نباید کلمه ای 
به عنوان گشت ارشــاد در ادبیات مان داشته 
باشیم«، گفت: »گشت ارشاد فلسفه وجودی 
ندارد. به هرحال وعظ و ارشاد و سخن گفتن 
از طریق رسانه ها و مقاله ها و کتاب و منبر و... 
چیز معقولی است، اگر کسی درست و روشمند 

و از طریق پایه های فکری، کسی یا کسانی را 
ارشاد کند خوب است اما این که مامور بگذاریم 
برای ارشاد مردم کار بسیار غلطی است.« وی 
در ادامه با بیان اینکه »ارشاد یعنی راهنمایی 
کردن مردم«، گفت: »کســی بایــد مردم را 
راهنمایی کند که درسش را خوانده و مسائل 
فقهــی آن را بلد باشــد.« وی بــا بیان اینکه 
»عبارت مامور گشت ارشاد عبارت متناقضی 
است«، گفت: »ارشاد چیز تحمیلی و تهدیدی 
ویا زور و جبر نیست، نمی توان با مامور کسی 
را ارشاد کرد. با معلم، استاد، واعظ یا انسان های 
باسواد و مقاله می شود اما اینکه مامور بگذاریم 
تا کسی را ارشاد کنیم قابل قبول نیست، مگر 
اینکه واژه را عوض کنیم و چیز دیگری جای 

آن بگذاریم.«  
میبــدی در ادامه با قبول این امر که مردم از 
موضوعاتی چون حجاب عبور کرده اند، گفت: 
»بارها گفته ام که آن چیزی که منشا مشکلات 
ما است و موجب می شود تا مردم به خیابان ها 
بیایند و داد و فریاد کنند، مســئله اقتصادی 
است. مســئله حجاب تقریبا بهانه ای بود که 
حرکتی از دل این جریــان به وجود بیاید.« 
وی اضافه کــرد: »این دولت با وعده هایی که 
درخصوص حل مسائل اقتصادی به مردم داد 
و هنوز هم می دهد عملا ناکام بوده است. تورم 
در اوایل سال ۱۴۰۰ تا کنون که آذرماه ۱۴۰۱ 
است، به شکل فوق العاده ای فزایند بوده که در 
نتیجه آن فشار بر مردم زیاد شد و وقتی فشار 
اقتصادی زیاد شود ده ها مسئله دیگر به وجود 
می آید که دیگر نتوان مهار کرد. این است که 
پیشوایان و ائمه ما نسبت به فقر بسیار هشدار 
داده اند که بترسید از اینکه امت شما گرفتار 

فقر شود.« 
این مدرس حوزه و دانشگاه با اشاره به اینکه 
»فقر موضوعی نســبی است«، افزود: »اگر در 
جامعه ای انســان ها نتوانند مایحتاج خود را 
تامین کنند و خانه یا ســرپناهی برای خود 

بســازد و ماشینی بخرد، این یعنی فقر است. 
جوانی که لیسانس یا فوق لیسانس دارد، استاد 
شده است اما از خرید یک خانه 6۰ متری یا 
ماشین ایرانی دست چندم عاجز است، در فقر 
است و طبیعی است که چنین مسائلی برای 
مردم عقده شــود و ایــن عقده ها زمانی باز و 
منفجر و تبدیل به فریاد و اعتراض می شود.« 
وی با اشاره به اینکه »آقایان و مسئولان کشور 
باید بفهمند که مشکل اصلی جامعه ما مشکل 
اقتصادی اســت«، ادامه داد: »این دولت ها و 
مجلس ها می آیند و وعده می دهند اما عمل 
نمی کنند. در اسلام هیچ گناهی بالاتر از این 
نیست که وعده بدهید و عمل نکنید. برخی 
هم می گویند مقصر مشــکلات کشور دولت 
قبل است. به هرحال زمانی که رئیس جمهور 
فعلی کاندیدا می شــدند، خبر داشتند که در 
دولت قبلی چه خبر بوده اســت و با علم به 
این موضوعات، وعده درست شدن مشکلات 
دادند، پس چرا اگر امکان درســت شدن این 
مسائل نبود، باز به مردم وعده دادند. به هرحال 
می توانســتند بگویند ایهاالنــاس نمی توانیم 

کاری کنیم دولت قبلی خراب کرده است.«
میبدی در ادامه »راه حل برون رفت از مشکلات 
کشور را تغییر روش حکم رانی کشور« دانست 
و گفت: »باید روش حکم رانی کشــور عوض 
و اصلاح شــود و به این ترتیب ممکن است 
اعتراضات در کشــور ما کم تر شود.«  وی در 
همین راســتا افزود: »باید نگاه ما به دنیا نگاه 
دیگری باشد، این که بگوییم ما با فلان کشور 
مذاکره نمی کنم روش خوش فرجامی نیست. 
بالاخره باید با کشورهای دنیا صحبت کرد و 
مسائل و مشکلات کشور را حل کرد. به طور 
مثال چــرا باید موضوعاتی همانند آنچه وزیر 
نفت مطرح کردند مبنی بر اینکه تحریم های 
بانکی امــکان پرداخت حق عضویت ایران در 
اوپک غیرممکن کرده است، برای کشورمان 
پیش بیاید. این مســائل و ماننــد آن ها باید 

هرچه سریع تر حل شود. وی افزود: »تا این که 
کشــورمان رابطه خود با دنیا را درست نکند 
و سرمایه گذاری در کشورمان صورت نخواهد 
گرفت و اقتصاد هم درست نخواهد شد، یعنی 
سیاست های خارجی ما باید دگرگون شود و با 
این روش سیاست خارجی مشکلات داخلی ما 

هم درست نخواهد شد.«
این عضو مجمع محققین و مدرســین حوزه 
علمیه قم در ادامه در پاسخ به برخی شبهاتی 
که در روزهای اخیر مطرح شده مبنی براینکه 
حساســیت بر موضوعاتی چون حجاب برای 
منحرف کردن ذهن مردم از موضوعات مهم 
و اساســی در کشور است، اظهار کرد: »مردم 
باهوش تر ازاین حرف ها هســتند که مسائل 
اصلی و فرعــی از نتوانند از هم تشــخیص 
دهند. مســئله حجاب مســئله فرعی است 
که اصل داســتان حجاب و نوع پوشــش هم 
میان فقها مورد اختلاف اســت، اما اقتصاد و 
سیاست درســت مسائل اصلی کشور، دین و 
انسانیت اســت و باید درست شود.«  میبدی 
خاطرنشان کرد: »حتی پیغمبر خدا هم که در 
مکه مبعوث شدند ابتدا به گرسنگان و بردگان 
و مسائل اقتصادی توجه و تاکید داشتند. اگر 
این مسائل حل نشود نمی توان توحید مردم را 
درســت کرد. حالا ما هرچه بالای منبر فریاد 
بکشیم که مردم نماز بخوانید و روزه بگیرید 
و مســلمان باشید نمی شود. باید ابتدا مسائل 
اقتصادی مردم را حل کنیم و ســپس توقع 
درســت شدن اســلام مردم را داشته باشیم. 
« وی در پایــان تاکیــد کــرد: »حجاب هم 
مســئله کاملا فرعی است و دغدغه اصلی ما 
هم نباید باشــد. اگر ما درست عمل کنیم و 
مردم را درســت ارشاد کنیم و مشکل مالی و 
اقتصادی شان را حل کنیم، حکم اسلامی را به 
مردم می گوییم و هرکس مسلمان باشد خود 
به حکم اسلام عمل خواهد کرد. پس با جبر و 

زور نمی توان کسی را ارشاد کرد.«

فاضل میبدی در گفت وگو با همدلی: 

ارشاد با اجبار ممکن نیست

همدلی| روز گذشته مناظره ای به مناسبت بزرگداشت روز 
دانشجو در دانشــگاه صنعتی شریف با حضورعلی خضریان 
نماینده اصول گرای مجلس و مســعود پزشــکیان نماینده 
اصلاح طلب مجلس شــورای اســلامی برگزار شد. در این 
مناظره پزشکیان معتقد بود که »قانون مشکلی ندارد بلکه 
این مجریان قانون هستند که می گویند نمی توانید اعتراض 

کنید.«
مســعود پزشــکیان نماینده مردم تبریز در مجلس شورای 
اسلامی در پاســخ به پرسشی درباره اصل ۲7 قانون اساسی 
و اتفاقات اخیر کشــور گفت: »بر اســاس قانون هر کســی 
می توانــد اعتراض کند و باید به ایــن اعتراضات مجوز داده 
شود تا معترضان بتوانند اعتراضات خود را به صورت قانونی 
برگزار کنند که متاسفانه در جمهوری اسلامی تاکنون چنین 
اجازه ای به چنین اعتراضاتی که خلاف نظر سیاســت گذاران 
بوده، داده نشــده است در نتیجه نداشتن چارچوب مشخص 
اجرای قانون به صورت انزجاری طور دیگری خود را نشــان 
داده است که امروز مشاهده می شود.« وی تاکید کرد: »آنچه 
که قانون بوده، اجرا نشده و چارچوبی برای آن تعیین نشده 
اســت و به همین دلیل امروز با مشــکلاتی مواجه شده ایم. 
معتقدم که قانون مشکلی ندارد و گفته که هر کسی اعتراض 
دارد، اجازه دارد بیاید اعتراض کند، ولی مجریان به هر کسی 
که اعتراض دارد می گوید که نمی توانی اعتراض کنی؛ همین 
امر باعث می شــود که موضوع بماند تا منفجر شــود.« علی 
خضریــان نماینده مردم تهران در مجلس نیز در پاســخ به 
پرسشــی درباره اتفاقات اخیر با بیان اینکه »با این مسأله که 
در یک مواردی می توانســتیم بهتــر عمل کنیم و اصلاحات 
هم داشــته باشــیم، موافقم«، اظهار کرد: »هرکدام از ما که 
در حوزه علوم سیاســی تحصیل می کنیم، مطلع هستیم که 
ما نســبت به آنچه که آرمان های یک  مردم ســالاری دینی 
است، عقبیم و این یک مسأله ۴۳-۴۴ ساله است.« وی افزود: 
»سوال می شود که در این مدت آیا روند متوقف بوده است؟ 
خیر؛ ما رشد داشته ایم و می توانیم همچنان در مسیر رسیدن 

به یک مردم ســالاری دینی رشد و پیشرفت داشته باشیم اما 
فاصلــه داریم. من هم همانند آقای پزشــکیان فکر می کنم 
می توانیــم با انجام اصلاحاتی در ســاختار، فضا را برای بیان 
و پذیرش اعتراض آماده کنیم. راهکار مساله این است که ما 
باید مشکلات را تبدیل به مسأله کنیم یعنی معلوم باشد که 
درخصوص چه موضوعی می خواهیم به چه مسأله ای اعتراض 
کنیم؛ هر کجا که ما مسائل را پی گیری کردیم توانسته ایم آن 
را به حصول نتیجه نزدیک کنیم اما هرجا مســائل را تبدیل 
به مشکل کردیم علی القاعده به بن بست رسیده است.« این 
نماینده مجلس در پاســخ به پرسشی درباره این که مجلس 
در بحــث اعتراضات مردمی چه باید می کرد و چرا کم کاری 
کرده اســت؟ با بیان اینکه »کم کاری در کار نبود بلکه برای 
تغییر یک نظام ۲۵۰۰ ســاله زمان لازم است«، اظهار کرد: 
اگر مســئله اعتراض را بر روی گشــت ارشاد و نهی از منکر 
قرار دهیم، این موضوع پیش از اعتراضات نیز مورد بحث بود 
که این موضوع درست نیست و با این به راهکار نمی رسد. یا 
مثلًا موضوع اصل حجاب را بررسی کنیم، این موضوع بخشی 
از نظام جمهوری اســلامی است و مجلس نمی تواند تصمیم 
بگیرد.«  خضریان با تاکید بر این که »مســیر قابل گفت وگو 
است اما مبدأ چیز دیگری است«، گفت: »اصل مبدأ و مقصد 

در اختیارات مجلس شورای اسلامی نیست.«
پزشکیان در ادامه این مناظره در پاسخ به این که آیا اقدامات 
مجلــس در این ایام قابل قبول بود یا خیــر؟ با بیان این که 
»گزارش گروه کمیســیون تحقیق شــفاف نبود و کسی که 
گزارش را قرائت کرد، اصطلاحات پزشکی را هم نمی توانست 
درست ادا کند«،  اظهار کرد: »کسی که آگاهانه عمل می کند 
صرف نظــر از نتیجه، بایــد روش را اصلاح کنــد. ما چهل 
ســال است می گوییم حجاب باید باشــد اما روش را اصلاح 
نمی کنیــم.« نماینده مردم تبریز خاطرنشــان کرد: »ما در 
مدیریت جریان به دلیل عدم شفافیت بهانه به دست دیگران 
دادیم ،اگر کســی گناه کرد باید با آن برخور میشــد ولی به 
دلیل عدم شــفافیت در برخورد با آن باعث آشــوب شد در 
مجلس هم آن چه که به تحت عنوان تحقیق بررسی بود ما را 
مسخره کردند. در آن جلسه گفتم مشکلی که ما داریم خدا 
در قرآن گفت مــا از پیامبران پیمان گرفتیم با مردم صادق 
باشند ،ما اگر با مردم صادقانه سخن بگوییم مردم میپذیرند.« 
وی با بیان این که »مردم نســبت به صداقت ما شک دارند« 
تصریح کرد: »ما باید این شک را از مردم برداریم که کسی بی 
صلاحیت پســت نگرفته و یا دروغ به آن ها نمی گوید. ما این 
را در عمل اجرا نکردیم و این مشکلات زاییده رفتار ماست.«

در ادامه این مناظره خضریان با بیان این که »با روشنگری و 
شفاف سازی موافقم« اظهار کرد:»برای تعیین علت فوت خانم 
امینــی نیاز به زمانی بود و مرجعی علمی باید بررســی های 
لازم را انجام می داد. همه می پذیریم که اگر در ۲۴ ســاعت 
اول علتی برای فوت اعلام می شد، می توانست مثل هواپیمای 
اوکراینی حرف نابه جایی باشد، یا این که اگر نیروی انتظامی 
که در جایگاه متهم اســت می گفت که من کاری نکردم، به 
او گفته میشــد که خودت متهم هســتی و حرف او شنیده 
نمی شد. همچنین اگر فردی خارج از جایگاه نیروی انتظامی 
صحبت کند، گفته می شد که تو اصلًا از کجا اطلاع داری که 
صحبت می کنی؟ حرف تو شفاف ســازی نیست، بلکه ماست 

مالی کردن است.«

در مناظره دانشگاه شریف مطرح شد؛

پزشکیان: مردم به صداقت ما شک دارند
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